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Εις το όνομα του Πατρός και του Υιού και του Υιού Πνεύματος.

Πόσο μυστηριώδης είναι η Εκκλησία μας; Βρίσκεται στη ρίζα και τον πυρήνα των 
πραγμάτων και όμως τόσο οδυνηρά, και τρομακτικά διαιρεμένη.

Στην διακονία της κοινωνίας, στη Θ. Λειτουργία, μετά τα λόγια: « Τα άγια τοις 
αγίοις», ο ιερέας κόβει σε τεμάχια τον άρτο που έχει ήδη καθαγιαστεί, που είναι 
το σώμα του Χριστού και λέγει: «Μελίζεται και διαμερίζεται ο Αμνός του Θεού, ο 
μελιζόμενος και μη διαιρούμενος, ο πάντοτε εσθιόμενος και μηδέποτε 
δαπανώμενος, αλλά τους μετέχοντας αγιάζων».

Αυτή είναι η εικόνα της Εκκλησίας μέσα στην ιστορία; Αν αληθεύει ότι όλοι εκείνοι 
οι άνθρωποι που πιστεύουν στον Χριστό, που μέσω του ιερού Βαπτίσματος πέθαναν 
και αναστήθηκαν μ’ Εκείνον, αν είναι αλήθεια ότι όλοι εκείνοι είναι ενωμένοι μ  
Ἐκεῖνον, τότε είναι επίσης αλήθεια ότι υπάρχει ενότητα· αλλά είναι επίσης τόσο 



ολοφάνερα αληθινό ότι είμαστε διασπασμένοι σε όλα τα επίπεδα.

Τολμάμε να πούμε ότι είμαστε μεταξύ μας ένα, έτσι που τίποτα να μην μπορεί να 
διαρρήξει τους δεσμούς αλληλεγγύης και αγάπης; Μπορούμε να πούμε ότι οι 
Εκκλησίες που ονομάζονται Χριστιανικές είναι ενωμένες σε τέτοιο βαθμό, ώστε να 
μην υπάρχει απόκλιση, ανταγωνισμός, υποψία, αμοιβαία αντιπάθεια· όλα αυτά που 
είναι αδιανόητο να συμβαίνουν σ’ ένα σώμα που κυριαρχείται άπό ένα πνεύμα, και 
που καλείται να είναι για τον κόσμο μια αποκάλυψη του γεγονότος ότι ο Θεός ήλθε 
στον κόσμο, σ’ έναν κόσμο κομματιασμένο, διαιρεμένο και ένωσε τα πάντα, όπως 
το κλειδί της αρμονίας στη μουσική· είναι κατανοητό; Κι όμως έτσι είναι.

Μπορεί να λέμε ότι κανένας άλλος δεν μπορεί να έχει εμπειρία της ενότητας για 
την οποία μιλάμε, εκτός από τους αγίους. Αλλά αυτό δεν είναι αρκετό. Το να λέμε 
ότι μόνο οι άγιοι βιώνουν αυτή την εμπειρία, δεν σημαίνει ότι έχουμε δικαίωμα να 
μένουμε στο περιθώριο και στην καθημερινότητα μας και αυτό που 
προσλαμβάνουμε με τόσο οδυνηρό τρόπο είναι η διάσπαση και ο χωρισμός. 
Μπορούμε να πούμε ότι αγαπάμε ο ένας τον άλλον; Όχι βέβαια. Αγαπάμε λίγους, 
αγνοούμε τους πολλούς, απεχθανόμαστε η μισούμε άλλους άνθρωπους. Είμαστε 
ένα; Ναι· σε στιγμές ευλογημένες, όταν υπερισχύει η προσευχή, όταν ο Θεός έχει 
τον πρώτο ρόλο, όταν ξεχνάμε τον εαυτό μας και βλέπουμε τον άλλον ,κατά 
κάποιον τρόπο, μέσα στο φως του Χριστού · αλλά όχι αλλιώς.

Τίθεται στον καθένα μας ένα ερώτημα. Έχω δικαίωμα να προσέλθω στο Τραπέζι 
του Κυρίου; Ίσως αν κηρύττω, στο βαθμό που γνωρίζω και κατανοώ, την 
ακεραιότητα της Ορθοδόξου πίστεως, αλλά δεν αρκεί να κηρύττουμε με το στόμα· 
μπορεί κάποιος να ταυτιστεί με αυτά που λέει με τέτοιο τρόπο, ώστε ο,τι διδάσκει, 
ο,τι ομολογεί να είναι η ζωή του Μπορεί να γίνουμε αιρετικοί, αποστάτες της 
Εκκλησίας και του Χριστού με τον τρόπο που ζούμε και γι’ αυτό ο Απόστολος μας 
λέει: «Προσέχετε! προσέχετε! Να είστε προσεκτικοί πως ζείτε», μήπως ενώ 
προσέρχεστε για να μεταλάβετε, καταδικαστείτε, μήπως προσέρχεστε στη θ. 
Κοινωνία και δεν μπορείτε να κοινωνήσετε με τον Θεό στον οποίο πηγαίνετε. Ο 
Απόστολος Παύλος χρησιμοποιεί πολύ τρομακτικά λόγια γι’ αυτό, όταν λέει ότι θα 
πρέπει να έχουμε βαθιά συναίσθηση στο πως λαμβάνουμε το Σώμα και το Αίμα του 
Χριστού που, επειδή είναι φωτιά, ίσως μας κατακάψει.

Ίσως το πιο τραγικό σημείο είναι ότι δεν συνειδητοποιούμε το γεγονός ότι το 
Σώμα και το Αίμα του Χριστού είναι φωτιά, ότι προσλαμβάνοντας τα ανάξια, 
κατακαιγόμαστε, ξεραινόμαστε , και σταδιακά γινόμαστε στάχτη. Υπάρχει ακόμα 
ένας άλλος λόγος του Αγίου Συμεών του Ν. Θεολόγου που προειδοποιεί· κάποιος 
που πλησιάζει τη Θ. Κοινωνία δίχως ζωντανή μέσα του την επίγνωση της 
παρουσίας του Χριστού που συναντάμε στο μυστήριο, δεν λαμβάνει ούτε το Σώμα, 



ούτε το Αίμα του Χριστού, επειδή το έλεος του Χριστού επιτρέπει να λαμβάνει 
μόνο ψωμί και κρασί. Δεν είναι αυτό τραγικό;

Όταν σκεφτόμαστε τον εαυτό μας, αναρωτιόμαστε, ποιός από εμάς μπορεί να 
λάβει τα Τίμια Δώρα; Ναι, πρέπει να διδάσκουμε την ορθή πίστη, πρέπει ν’ 
ανήκουμε στην Εκκλησία, αλλά δεν αρκεί. Πρέπει ν’ανήκουμε με τη ζωή μας· η ζωή 
μας όλη πρέπει να είναι σύμφωνη με τη ζωή του Χριστού, οι σκέψεις μας με τις 
σκέψεις Του, οι καρδιές μας να συντονίζονται με την καρδιά Του, η θέληση μας να 
είναι ένα με τη δική Του· όχι τέλεια, επειδή είμαστε ακόμα ανίκανοι γι’ αυτό, αλλά 
τουλάχιστον στην λαχτάρα, στην θέληση, σε μια παθιασμένη, αυστηρή προσπάθεια 
να υπερνικήσουμε κάθετι ξένο προς αυτό.

Ποιός δικαιούται να προσέλθει; Σίγουρα κανένας που δεν βρίσκεται εδώ από την 
αρχή της λειτουργίας, επειδή η λειτουργία δεν είναι κάτι που γίνεται από τον 
ιερέα, είναι κάτι που πραγματοποιείται με την κοινότητα των πιστών, και κάθε 
μέλος της δραστηριοποιείται για να πραγματοποιηθεί· κι έτσι, αν δεν σας 
ενδιαφέρει να βρίσκεστε εδώ από την αρχή της λειτουργίας, να μην τολμάτε να 
προσέρχεστε στη Θ. Κοινωνία. Δεν υπάρχει χώρος για εσάς. Αν ανακαλύψουμε 
μίσος, απόρριψη κάποιου, αν αρνούμαστε ενδόμυχα να ειρηνεύσουμε στην καρδιά 
μας, τη θέληση, τη ζωή και τις πράξεις μας, δεν μπορούμε να τολμάμε να έλθουμε 
για να μεταλάβουμε. Ο Χριστός είπε: « Αν φέρετε το δώρο σας στο θυσιαστήριο 
και νοιώσετε ότι έχετε κάτι με κάποιον, αφήστε το δώρο σας και πηγαίνετε να 
ειρηνεύσετε με τον αντίδικό σας», και μόνο τότε να έλθετε, επειδή διαφορετικά θα 
καταδικαστούμε, γιατί ζητάμε να ενωθούμε με τον Χριστό, ενώ απορρίπτουμε 
κάποιον για τον οποίο έγινε άνθρωπος, για τον οποίο πέθανε επάνω στο σταυρό.

Έτσι ας είμαστε πολύ, πολύ προσεχτικοί. Δεν είναι η απληστία που θα πρέπει να 
μας φέρει στην Θ.Κοινωνία, δεν είναι η επιθυμία να λάβουμε κάτι μόνο για εμάς, 
είναι η επιθυμία να ενωθούμε με τον Χριστό, έτσι που να ταιριάξουμε μ’ Εκείνον 
στις σκέψεις, στην καρδιά, στα έργα, σε ο,τι βρίσκεται μέσα μας, και να 
ζητήσουμε να το κάνει για εμάς με τη δύναμη και τη χάρη Του. Έτσι, ας το 
σκεφτόμαστε αυτό ξανά και ξανά. Είναι δυνατόν να έρχεστε να κοινωνάτε μόνο 
για να παίρνετε και όχι για να μοιράζεστε με τον Χριστό τη μοίρα Του; Μπορούμε 
να λέμε στην Κυριακή προσευχή, «συγχώρησε μας, όπως συγχωρούμε», αν δεν 
υπάρχει συγχώρεση στην καρδιά μας, και σ’ αυτή τη περίπτωση, πως μπορούμε να 
κοινωνούμε;

Ας προβληματιστούμε λίγο μήπως η προειδοποίηση του Αγίου Συμεών και η πιο 
τρομακτική προειδοποίηση του Αποστόλου Παύλου, ταιριάζουν με τη ζωή μας. 
Αμήν.
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Sermon on Church and Communion preached on Sunday

2nd February 1992

In the Name of the Father, of the Son and of the Holy Ghost. How mysterious the 
Church is; one at the core, one at the root and yet so painfully, monstrously divided.

In the communion service, in the Liturgy, after the words \”The Holy Things to 
Them that are Holy\” the priest breaks the Holy Bread, already consecrated, which 
is the Body of Christ and says \”The Lamb of God is broken and distributed, which 
being ever broken, never is divided but halloweth them that partake thereof\”.

Is that an image of the Church in history? If it is true that all those who believe in 
Christ, all those who through baptism have died with Christ and risen with Him, if it 
is true that all those are at one with Him, then it is true also that there is unity; but 
it is also so patently true that we are divided on all levels.

Dare we say that we are so one with each other that nothing can break the bonds 
of solidarity and of love? Can we say that the Churches which call themselves 
Christ\’s own are so one that there is no divergence of faith, no competition, 
suspicion, mutual dislike, all things that are unthinkable in one body possessed of 
one spirit which is called to be to the world a revelation of the fact that God came 
into the world, into a world divided, a world broken and, like the key of harmony in 
music, brought everything into oneness, is it thinkable? And yet so it is.
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We may say that no one but the saints can experience that oneness of which we 
speak. But this is not enough. To say that only the saints experience it does not 
mean that we have a right to remain outsiders to it, and in our every day life it is 
dividedness and separation that we perceive so painful. Can we say that we love 
one another? Certainly not. We love a few, we ignore the many, we dislike or hate a 
number of people. Are we at one? Yes, at blessed moments, when prayer takes 
over, when God takes over and we forget ourselves and one another in a way, to 
see one another only in Christ; but otherwise, no.

It makes each of us question: have I a right to come to the Table of the Lord? Yes, I 
may be proclaiming to the extent to which I know and understand it, the wholeness 
and integrity of the Orthodox Faith, but it is not enough to proclaim things with our 
lips; one must identify with them in such a way that what we proclaim, profess with 
our lips, must be our life. We can be heretics, we can be apostates of the Church 
and of Christ through the way in which we live; and this is why the Apostle says to 
us \”Beware! beware! be attentive to the way in which you live\” lest when you 
come to Communion you be condemned, lest you come to Communion and cannot 
commune with the God to whom you have come. Saint Paul has some very 
frightening words about it when he says that we should be aware of how we 
receive the Body and Blood of Christ, because it is fire, we may be consumed in it.

Perhaps the most tragic thing is that we are not aware either of the fact that the 
Body and Blood of Christ are fire, or of the fact that by receiving them unworthily 
we are consumed, we are dried and gradually reduced to cinders. But there is also 
another saying, of Saint Symeon the New Theologian, as a warning; anyone who 
comes to communion without a living awareness of Christ Whom he is meeting in a 
mystery, receives neither the Body nor the Blood of Christ, because in His mercy 
Christ allows him to receive nothing but bread and wine. Is not that tragic?

And when we think of ourselves and ask ourselves, who of us can receive the Holy 
Gifts? Yes, we must profess the Orthodox faith, we must belong to the Church, but 
this is not enough. We must belong to it through life; all our life must be in 
accordance with Christ\’s life, our thoughts with His thoughts, our hearts attune to 
His heart, our will at one with His will; not perfectly because we are still incapable 
of this, but at least in longing, in determination, in a passionate, stern effort to 
overcome in us anything which is alien to this.

Who is entitled to come? Certainly no one who is not here for the beginning of the 
service, because the liturgy is not something done by the priest, it is something 
that takes place within the community, and every member of the community is 
active in its fulfilment; and so, if you do not care to be here from the very 
beginning of it, do not dare to come to communion. There is no place in it for you. If 



we discover hatred, rejection of anyone, refuse inwardly to make our peace, within 
our heart, within our will, within our life and action, with anyone, we cannot dare 
come to corn-come (?) to communion. Christ has said \”If you bring your gift to the 
sanctuary and feel you have ought (?) against someone, leave your gift, go and 
make your peace\”, and only then come, because otherwise it is condemnation that 
we will receive, claiming a right to be at one with Christ while we reject someone 
for whom He became man, for whom He died upon the cross.

So let us be very, very careful. It is not greed that should bring us to communion, it 
is not the desire to receive something for ourselves, it is a desire to unite ourselves 
with Christ so as to be in conformity with Him in thought, in heart, in mind, in 
action, in everything which is us, and ask Him to make it possible by His power and 
grace. So again, again let us think of it. Is it possible that you have come simply in 
order to receive and not in order to share with Christ His own destiny. Can we say 
in the Lord\’s prayer \”forgive us as we forgive\” if there is no forgiveness in us, and 
in that case how can we come to receive communion?

Let us reflect a little lest the warning of Saint Symeon the New Theologian and the 
more terrifying warning of Saint Paul come upon us. Amen.
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